
Herlev, den 5. juni 2016. 

Ballerup Kommune 
Formanden for Teknik og Miljøudvalget 
Rådhuset, 2750 Ballerup   
 
Lokalplanforslag for Ragnisvænge 
 
Kære Helle Tiedemann,  
Tak for initiativet til et dialogmøde om arbejdet med lokalplanforslaget. Vi synes, at det er både godt og 
vigtigt at inddrage de personer, der er interesserede i Ragnisvænge, i processen så tidligt som muligt. 
 
Mødet var noget kaotisk, men det afspejler de problemer, der er ved lokalplanen. Kommentarerne på 
mødet knyttede sig især til vådområdet, fredningen og trafikforøgelsen. 
 
Som naboer til området kan vi ikke forstå, at kommunen mener, at Ragnisvænge ikke indeholder et 
vådområde, der er beskyttet af Naturfredningslovens § 3. Søerne i selve Sortemosen, den lille sø 
(Klyngesøen) og moseområdet mellem Sortemosevej 153-163 og Egekrogen er alle omfattet af § 3. 
Ragnisvænge er en naturlig fortsættelse af dette vådområde, som det også fremgår af Ballerup Kommunes 
beskrivelser på nettet. Hver vinter dannes en sø langs den østlige side af fårefolden. I søen lever bl.a. frøer 
og salamandre. Det er altså ikke korrekt, som det blev oplyst af Ballerup Kommune på mødet, at der ikke er 
vand i området. Uanset hvilke dele af Ragnisvænge, der i øvrigt er fredet, vil den østlige del af området 
være beskyttet af Naturfredningslovens § 3. Desuden nævnte en deltager på mødet, at der blandt andet er 
fundet stor vandsalamander i området. Denne art er omfattet af EU Direktiv 92/43/EØF (Habitatdirektivet), 
og ifølge Direktivet er der forbud mod at beskadige eller ødelægge udbredelsesområdet for stor 
vandsalamander. Der findes  måske ikke nogen typisk flora for et mose/søområde, men det skyldes den 
tiltagende bevoksning med brændenælder og større træer som ahorn og Ballerup Kommunes manglende 
pleje af området. 
 
Dele af Ragnisvænge er fredet. Ballerup Kommune har tidligere forsøgt at få fredningen ophævet, men den 
blev i 1983 stadfæstet i Overfredningsnævnet efter et forløb, der stadig huskes i lokalområdet. De fleste 
mødedeltagere var negativt indstillet for en ophævelse af fredningen. Vi mener heller ikke, det er en god 
ide at bytte eksisterende fredninger med en fredning af en nyanlagt sø i et fredningsmæssigt uinteressant 
område.  
 
Rigtig mange af deltagerne på mødet bekymrede sig for øget trafik på i forvejen belastede veje i området. 
Der kan næppe være tvivl om at 42 husstande ekstra vil skabe flere trafikale problemer.    
 
Med venlig hilsen 
Gitte Rasmussen og Erling Pedersen 
Sortemosevej 85 
2730 Herlev 
 


